
مـدیرکل ذخـایر راهـبردی وزارت
جهـاد: بـازار گـوشت قرمـز آرام
میشود/راه اندازی سامانه جامع

گوشت وارداتی

یک مقام مسئول در وزارت جهاد کشاورزی از راه اندازی سامانه جامع
گوشت قرمز وارداتی خبر داد وگفت:واردات گوشت گوسفندی ۱۴۶ درصد

افزایش یافته است.

 

مسعود بصیری، مدیرکل دفتر برنامه ریزی تامین، توزیع، تنظیم بازار
و ذخایر راهبردی وزارت جهاد کشاورزی در گفتگو با خبرنگار مهر از
طراحی سامانه ای برای توزیع گوشت وارداتی خبر داد و گفت: چند روز
قبل این سامانه در کارگروه تنظیم بازار معرفی و قرار شد صفر تا
صد عملیات واردات و توزیع گوشت قرمز وارداتی از طریق این سامانه

ثبت شود.

بصیری با بیان اینکه این سامانه به تایید کارگروه تنظیم بازار
رسیده است، گفت: بخشی از عملیات این طرح توسط شرکت پشتیبانی امور

دام و بخشی توسط وزارت صنعت انجام و به ثبت می رسد.
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مدیرکل دفتر برنامه ریزی تامین، توزیع، تنظیم بازار و ذخایر
راهبردی با بیان اینکه سامانه جامع گوشت قرمز وارداتی، اقدامات
اولیه خود را آغاز کرده اما کارهای تکمیلی آن باقی مانده، درباره
اینکه این سامانه چه زمانی رسما فعالیت خود را آغاز می کند، گفت:
این سامانه قرار است فعالیت خود را رسما از ۲۵ بهمن ماه آغاز کند

با این حال باید منتظر ابلاغیه کارگروه تنظیم بازار باشیم.

بصیری اضافه کرد: هدف از راه اندازی سامانه مذکور این است که
جلوی خروج گوشت یارانه ای از شبکه توزیع گرفته شود  و واسطه هایی
هایی که نقشی در رساندن کالا به دست مصرف کننده نهایی ندارند، از

این فرایند حذف شوند.

وی درباره نحوه عمل این سامانه توضیح داد: تمام گوشت قرمزی که
وارد کشور می شود در این سامانه ثبت خواهد شد.به عبارت بهتر ما
در کشتارگـاه هـای مبـدا دامپزشـک داریـم، دامپزشـک حـاضر در آن
کشتارگاه، گوشت قرمز را بعد از آماده شدن وقتی که قرار است
بارگیری شود در سامانه ثبت می کند . زمانی که محموله گوشت وارد
گمرک شد و واردکننده آن را تحویل گرفت مجددا ثبت خواهد شد و وقتی
هم که به شرکت مباشر توزیع داده می شود شرکت مباشر توزیع نیز
مقدار تحویلی را ثبت می کند که باید برابر با مقدار ورودی باشد؛
اگر مغایرتی وجود داشت علت آن باید ذکر شود.بعد از آن در فروشگاه
های منتخبی که عملیات عرضه به مردم را انجام می دهند، نیز در
زمان فروش به مردم، با ثبت اطلاعات خریدار و کشیده شدن وجه گوشت
در دستگاه کارتخوان، میزان فروش ثبت می شود و می توان آن را با
میزان گوشت تحویل داده شده به فروشگاه تطبیق داد. بنابراین در
این سامانه ثبت و مشخص می شود لاشه ای که وارد کشور شده و خرد

شده، به کجاها رفته و به دست چه کسانی رسیده است.

صفر شدن تعرفه واردات گوشت برای کمک به اقشار کم درآمد بود

این مقام مسئول در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به صفر شدن
تعرفه واردات گوشت قرمز که چند روز قبل از سوی معاون اول رئیس
جمهور اعلام شد، اظهارداشت: حدود ۱۴۰ تا ۱۵۰ هزارتن میانگین
واردات گوشت قرمز به کشور است و این واردات با ارز دولتی انجام
می شود. باتوجه به افزایش قیمت گوشت داخلی، تقاضا برای گوشت
وارداتی بالا رفته و وارداتی که انجام شده جامعه هدف را نمی تواند
پوشش دهد، بنابراین ما مجبوریم برای جامعه هدف مان تدابیری را
بیندیشیم که این تدابیر در حال انجام است. برای مابقی جامعه هم



 که توان خرید بالایی ندارند، اعلام کردیم هر واردکننده ای هر چقدر
می خواهد با ارز نیمایی و با سود بازرگانی صفر می تواند گوشت

وارد کند و در بازار به فروش برساند.

بصیری سرانه مصرف گوشت قرمز در کشور را  حدود ۱۱ کیلوگرم و نیاز
کشور به این کالا را سالانه  حدود ۹۶۰ هزارتن اعلام و اضافه کرد:ما
سالانه پتانسیل تولید حدود ۸۵۰ هزارتن گوشت را در داخل کشور داریم

و در سالهای گذشته حدود ۱۴۰ هزارتن واردات انجام می دادیم.

وی گفت: گوشت های وارداتی مصارف خاص خود را داشت و هر کسی سمت آن
نمی رفت، بیشتر مصارف صنف و صنعت داشت و  مقداری  گوشت گوسفندی
نیز برای نیاز خانوار وارد می شد که خانوار از آن استفاده می
کردند. چون فاصله قیمتی گوشت وارداتی و گوشت تولید داخل خیلی

زیاد نبود.

این مقام مسئول تصریح کرد: در سالجاری فاصله قیمتی بین گوشت
وارداتی و گوشت تولید داخل بسیار افزایش یافت. در نتیجه تقاضا

برای گوشت های وارداتی بسیار زیاد شده است.

واردات گوشت گوسفندی ۱۴۶ درصد افزایش یافت

بصیری گفت:تا تاریخ دوازدهم بهمن ماه جاری حدود ۱۳۲ هزارتن گوشت
قرمز وارد کشور شده که  این رقم سال گذشته تا همین تاریخ ۱۱۱
هزارتن بوده است. ضمن اینکه در زمینه واردات گوشت گوسفندی حدود
۱۴۶ درصد افزایش داریم. به طوری که پارسال تا این تاریخ حدود
۱۴.۵ هزارتن واردات داشتیم امسال این رقم به ۳۵.۶ هزارتن رسیده
است. از نظر تخصیص ارز نیز در این زمینه  نسبت به سال گذشته رشد

۲۲ درصدی را شاهد هستیم.

وی تصریح کرد: در واقع شرایط به گونه ای است که ما اگر عین ۹۶۰
هزارتن نیاز کشور را هم وارد کنیم باز هم بازار می طلبد.
بنابراین ما در بحث واردات مشکلی ایجاد نکردیم. و به آنچه که با
مقررات بهداشتی و  قرنطینه ای کشور همخوانی داشت اجازه واردات
دادیم. هم تعداد کشورهای مبدا بسیار زیاد شد، هم نوع گوشت
وارداتی متنوع تر شد. در بحث انتقال ارز مقداری مشکل داریم که در
حال رفع و رجوع است. تمام هدف ما این است که برای شب عید و ماه

مبارک رمضان بازار آرامی را داشته باشیم.
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راهبردی درباره مباحث مطرح شده مبنی بر اینکه بخشی از گوشت تنظیم
بازاری در چرخه توزیع از این چرخه خارج می شود و به دست مصرف
کننده نهایی نمی رسد و به رستوران ها فروخته می شود؟، گفت: قیمتی
که ستاد تنظیم بازار برای گوشت وارداتی تعیین کرده قیمت واقعی
این کالا است ولی چون با قیمت گوشت در بازار فاصله زیادی دارد،

باعث سوءاستفاده می شود.

با تخلفات در حوزه توزیع گوشت لحظه ای و به شدت برخورد می شود 

بصیری تصریح کرد: با همکاری دادستانی و سایر دستگاه های نظارتی،
نظارت در این زمینه به شدت تقویت شده، اکیپ های نظارتی فراوانی
در سطح استان تهران و شهرستان ها فعال هستند تا اگر تخلفی صورت

گرفت در لحظه با آن برخورد شود.

وی افزود: به هرحال تخلفاتی صورت می گیرد و نمی توانیم آنها را
کتمان کنیم اما به شدت و در لحظه با آنها برخورد می شود.

بصیری اضافه کرد: شرایط تحریم، کاهش ارزش پول ملی و تغییرات نرخ
ارز باعث افزایش قیمت گوشت داخلی شده ضمن اینکه این شرایط باعث
شده عده ای سودجو دام ها را به خارج از کشور قاچاق کنند، بحث
روانی ناشی از قاچاق دام چندین برابر خود قاچاق بر شرایط جامعه

تاثیرگذاشته است. 

بصیری گفت: بررسی روند افزایش قیمت دام طی هفته های گذشته نیز
نشان می دهد نرخ دام طی هفته های گذشته با سرعت زیاد افزایش
یافته است که بیشترین دلیل این موضوع مسائل روانی است. چون شرایط

 بازار حاصل عرضه و تقاضا است.

به گفته این مقام مسئول، دستگاه های نظارتی به شدت به این مساله
ورود کرده اند. دستگاه های نظارتی، مرزبانی و ناجا تلاش زیادی در
این زمینه داشته اند و کنترلها بیشتر شده است؛  کشفیات زیادی هم
داشته اند؛ شاید میزان قاچاق چشمگیر نباشد اما آثار روانی آن

قابل انکار نیست.

طی هفته های آینده شرایط آرامتری خواهیم داشت

این مقام مسئول درباره اینکه عده ای عنوان می کنند دولت برای
کنترل رانت ها و فسادهای ایجاد شده در حوزه کالاهای اساسی باید
ارز ۴۲۰۰ تومانی را حذف کند، گفت:همین طوری نمی توان گفت که ارز



۴۲۰۰ تومانی را باید حذف کرد، باید بررسی کارشناسی صورت بگیرد،
باید آثار حذف آن را نیز به طور کامل بررسی کرد. الان در  کمیسیون
اقتصادی مجلس، کمیسیون کشاورزی و مرکز پژوهش ها این بحث ها مطرح

است. ما باید تمام جوانب را در نظر بگیریم.

بصیری تصریح کرد: فکر می کنم طی چند وقت آینده با تصمیماتی که
گرفته شده  وبرنامه ریزی هایی که انجام شده جو آرام تری در بازار
خواهیم داشت. ذخایر راهبردی به اندازه کافی است. هر وقت لازم باشد
دولت ورود خواهد کرد ما الان از ذخایرمان استفاده نمی کنیم بلکه

تنها وارداتی را که انجام می شود عرضه می کنیم.


